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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Az EU jelenleg készülő, „A tanyától a tányérig” című 
élelmiszerbiztonsági stratégiája veszélyezteti-e az Európai Unió, így Magyarország GMO-
mentességét?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Hazánkban 2012 óta alaptörvényi védelmet élvez a mezőgazdaság GMO-mentessége. Az agrártárca
2015-ben ezzel összhangban hirdette meg a Szövetség a GMO-mentes Európáért kezdeményezést.
Ez  azokat  az  államokat  fogja  össze,  amelyek  elutasítják  a  genetikailag  módosított  szervezetek
mezőgazdasági alkalmazását. Az Országgyűlés Fenntartható fejlődés bizottsága legutóbbi miniszteri
meghallgatása során Ön ugyancsak kiállt hazánk GMO-mentessége mellett.

Egy, a Föld Barátai Európa és a Magyar Természetvédők Szövetsége birtokába jutott uniós tervezet
szerint  viszont  –  ellentétben  az  Európai  Bíróság  2018.  július  25-én  hozott  döntésével,  amely
egyértelművé  teszi,  hogy  az  új  génszerkesztési  technikák  génmódosításnak  számítanak,  így  a
meglévő uniós jogszabályok értelmében a GMO-kra vonatkozó előírások hatálya alá esnek - a „A
tanyától  a  tányérig”  („Farm  to  fork”)  című,  készülő  Uniós  stratégia  egyes  elemei  kiskaput
nyithatnak a 2.0-ás génmódosított növények számára, pl. azzal a sokértelmű mondattal, miszerint “a
célnak  megfelelő  szabályozást  kell  kidolgozni  az  új  génmódosítási  technológiák  számára”.
(https://cloud.foeeurope.org/index.php/s/HPnLdSgjfdjgoq8#pdfviewer). 

Ezért kérem Miniszter Urat, hogy adjon választ a következő kérdéseimre:

1.) A Kormány vélhetően ismeri a készülő új stratégia tervezetét.  Vizsgálja-e annak kockázatait
hazánk GMO-mentességére vonatkozóan? Egyetért-e az aggályokkal, és ha igen, tervezi-e, hogy
ezeket az aggályokat az Európai Unió szintjén is megfogalmazza és szilárdan képviseli? 

2.) Az Európai Bizottság a tavalyi bírósági döntést követően még nem tett érdemi lépéseket az új



GMO-k ellenőrzésére. Élve hazánk jogaival e kérdésben, a magyar kormány dolgozott-e már ki
tesztelési módszereket, ellenőrzési eljárásokat a Kanadából és Egyesült Államokból importált vagy
más módon bekerülő repcére és szójára, hogy ki lehessen szűrni a génszerkesztett változatokat? Ha
nem, tervezik-e, illetve szorgalmazzák-e ilyen bevezetését EU-szinten is? 

3.) Várható-e rendszeres és érdemi közérdekű tájékoztatás ez ügyben? 

4.) Hol tart az import (többnyire GMO) szójatakarmány kiváltását célzó Nemzeti Takarmányfehérje
Program (hány hektáron, milyen takarmánynövényekkel és éves hozammal, illetve ebből mennyi
kerül hazai felhasználásra és mennyi importra)? 

Válaszát és együttműködését előre is köszönöm.

Tisztelettel:

Schmuck Erzsébet
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